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Het bij Demokwekerij Westland gevestigd IDC Robotica brengt 

tuinbouwbedrijven, technische bedrijven en onderzoeksinstel-

lingen bij elkaar teneinde de toepassing van robotica-innovaties 

te stimuleren. Praktische vragen, die vooral op het gebied van 

arbeidsbesparing liggen, zijn leidend. Projectleider Roy Wub-

ben: ‘Eerst definiëren we het probleem, daarna kijken we wat 

technisch haalbaar is.’ 

De robotica spreekt zeer 
tot de verbeelding van 
de mensheid. Er kan een 

magazijn gevuld worden met 
oude en nieuwe sciencefiction-
films waarin robots menselijke 
handelingen overnemen of - spec-
taculairder - de mensheid bedrei-
gen. De werkelijkheid is een stuk 
gewoner. Oké, er mogen dan ro- 
bots behulpzaam zijn bij opera-
ties, er vliegen drones en menig 
auto wordt tegenwoordig door 
robots in elkaar gezet, maar in het 
dagelijks leven staat de robotise-
ring nog maar aan het begin van 
een uitdagende toekomst. Dat 
geldt zeker voor de land- en tuin-
bouw, waar nog veel handmatige 
arbeidshandelingen plaatsvinden.  
 
“Op een gemiddeld tuinbouw-
bedrijf bestaat een derde van de 
kosten uit arbeid”, weet Roy Wub-
ben, projectleider van het Infor-
matie en Demonstratie Centre 
(IDC) Robotica te Honselersdijk 
(zie kader). In de (glas) tuinbouw 
gaat het daarbij vaak om lichame-
lijk belastende, zware handelingen 
- denk aan het stapelen en ontsta-
pelen van kisten - , of om eento-
nige, repeterende handelingen, 
zoals het opleggen van tulpen-
bloemen op de bosband.

Reden voor het IDC Robotica 

om zich in eerste instantie op 
arbeidsvraagstukken te richten. 
In de demonstratieruimte van 
het IDC bij Demokwekerij West-
land laat hij zien aan welke al 
bestaande of experimentele tech-
nieken je zoal kunt denken. We 
zien een plukrobot voor trosto-
maten die is doorontwikkeld van-
uit een veel grotere industriële 
robot, een mechanische grijparm 
van de bekende Bercomex tulpen-
bosmachine, een automatische 
stapelaar-ontstapelaar en een 
‘exoskelet’, dat mensen met rug- 
problemen ondersteunt bij het til-
len. 
 
Spectaculair is de enorme opstel-
l ing die het tomatenplukken 
moet vergemakkelijken, bedacht 
voor en door een tomatenkwe-
ker in New Mexico, Verenigde Sta-
ten. Te groot en te onhandig voor 
de gemiddelde tomatenkweker 
elders. Een afgeleide daarvan, die 
het tillen vergemakkelijkt en de 
concentratie op het plukken ver-
hoogt, lijkt wel een grotere toepas-
baarheid tegemoet te gaan. “Het 
gaat ons niet per se om de oplos-
sing maar vooral om het proces”, 
zegt Wubben.

Er is vaak een grote kloof tus-
sen wat techneuten en weten-
schappers bedenken en wat de 
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‘IDC Robotica verbindt 



geïnteresseerd zijn. Maar het oog 
en de kennis van de ondernemer 
zullen altijd belangrijk blijven. En 
er ontstaan ook weer nieuwe func-
ties.”

Het IDC Robotica is een van de zes IDC’s die op initiatief van 

de Greenports zijn opgericht. Naast ‘Robotica’ zijn dat onder 

meer het IDC Teelttechniek in Bleiswijk, en het IDC Bloem-

bollen en Vaste Planten in Lisse. TU Delft en TNO zijn samen 

met Demokwekerij Westland de partners van het IDC Robo-

tica, dat nu twee jaar draait en werkt met een budget van 

800.000 euro, fiftyfifty gefinancierd door publiek en privaat 

kapitaal. TU Delft levert experts en/of studententeams; TNO 

levert begeleiding. Demokwekerij Westland stelt ruimte 

beschikbaar, organiseert alle activiteiten en zorgt voor con-

tinue terugkoppeling naar de praktijk. 

Het IDC Robotica past perfect bij Demokwekerij Westland, 

dat demonstratie, onderzoek en kennisoverdracht als mis-

sie heeft. Opgericht in2001 door cyclamenteler Peter van 

Adrichem als combinatie van teeltbedrijf en onderzoek- en 

demonstratielocatie, is de Demokwekerij sinds 2007 volle-

dig gericht op de genoemde drie thema’s. “Alleen als je de 

producent en de eindgebruiker direct aan elkaar koppelt, 

kun je echte stappen maken op het gebied van innovatie. 

Kwekers willen, voordat ze iets aanschaffen, het product 

zien, aanraken, erover discussiëren en alternatieven beoor-

delen. Dat kan bij ons”, aldus oprichter Van Adrichem in een 

eerder interview met BloembollenVisie. 

Dat gebeurt in 41 teeltafdelingen waar onderzoek wordt 

uitgevoerd op het gebied van klimaat, watergift, belichting, 

CO2 en teeltsystemen. Circa 5.000 vierkante meter van het 

totale complex wordt ingenomen door een 25-tal bedrijven 

die samen een compleet overzicht geven van alle facetten 

- logistiek, licht water, kas, intern transport - die nodig zijn 

om een kwekerij in te richten. Daarnaast zijn er de nodige 

ruimten beschikbaar voor demonstraties, cursussen, prak-

tijkmiddagen en presentaties. Jaarlijks ontvangt Demo- 

kwekerij Westland, dat sinds 2012 eigendom is van Proef-

tuin Zwaagdijk, 13.000 bezoekers.
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praktijk wil. Hoe probeert het 
IDC die kloof concreet te over-
bruggen?
“We gaan altijd uit van wat er in de 
praktijk leeft. Soms komen bedrij-
ven zelf met een vraag, maar we 
nodigen ook wel groepen kwekers 
uit om over een bepaald vraag-
stuk te discussiëren. We probe-
ren het probleem zo goed moge-
lijke te definiëren en af te bakenen. 
Vervolgens onderzoeken we met 
onze projectpartners TNO en TU 
Delft, maar indien gewenst ook 
met andere relevante bedrijven, 
wat de technische mogelijkhe-
den zijn. Het gaat er dan niet om 
of iets van plastic of van staal moet 
zijn, maar echt om de haalbaar-
heid. Dat kan leiden tot een pro-
totype, maar we gaan nooit verder 
dan tot de implementatie. Tot aan 
de kas, daarna stopt onze inbreng. 
Het ontwikkelen tot een markt-
baar, commercieel product laten 
we over aan andere, commercië-
le partijen.”

Kun je een voorbeeld van deze 
werkwijze noemen?
“Potplantenkwekerij Sjaloom BV 
uit Waddinxveen, een grote kwe-
kerij van onder andere Yucca’s, 
importeert veel Yuccastammen uit 
Guatemala. Die worden een voor 
een in een kist geplaatst en moe-
ten ook weer een voor een met de 
hand worden geplant in een pot. 
Hun vraag was: kun je iets beden-
ken om het uithalen en oppotten 
te automatiseren? Daarvoor heb-
ben zich twaalf experts met elk 
hun eigen inbreng op het gebied 
van visiontechnieken, software 
enzovoorts, twee dagen gebogen. 
We hebben ze als het ware opge-
sloten.”

“Het resultaat was dat men aan 
het einde van die sessie een wer-
kende robotarm had die de stam-
metjes in de potten kon zetten. 
Het is nu aan Sjaloom of men het 
economisch haalbaar acht deze 

robotarm daadwerkelijk te (laten) 
produceren en te implementeren. 
Soortgelijke ontwikkeltrajecten 
lopen er voor het opbinden van 
ficussen en het koppen van Hor-
tensia’s. Ook hebben we een sessie 
met tulpenkwekers over het recht-
op planten van tulpenbollen.”

“Je moet bij dit soort zaken steeds 
het proces in de gaten houden. 
Een mooi voorbeeld is de kom-
kommerkweker die het sealen van 
zijn komkommers wilde automa-
tiseren. Dat is gelukt, maar daar-
door werd het traject ervoor - het 
handmatig inleggen van de kom-
kommers - de bottleneck. Het 
sealen ging zoveel sneller dat de 
oplegger dat niet kon bijhouden.”

Wat opvalt is dat de introduc-
tie van oogstrobots nog steeds 
lastig is. Tulpen worden nog 
altijd met de hand geplukt, in 
Wageningen en elders wordt al 
jarenlang gewerkt aan oogst- en 
bladbreekrobots die nog steeds 
niet praktijk gereed zijn…
“Het robotiseren van het oogstpro-
ces zie ik als een stip aan de hori-
zon. Technisch is het mogelijk om 
een appel of een paprika te pluk-
ken, maar de snelheid is een knel-
punt. De door WUR en andere 
- internationale - partijen ontwik-
kelde paprikaoogstrobot die hier 
in een opstelling heeft gestaan, 
doet een minuut over het plukken 
van een paprika. Vooralsnog is 
meer winst te boeken in de schuur 
en de verwerking. Daar is het feit 
dat je met natuurproducten te 
maken hebt, met al hun verschil in 
vorm, kleur en kwaliteit, vaak net 
iets minder een knelpunt.”

Robotisering wordt nogal eens 
als de aanjager van schaal-
vergroting en sortimentsver-
schraling gezien. Wat is jouw 
mening?
“De schaalvergroting er nu een-
maal. Grote bedrijven kunnen 

kwekerspraktijk met wetenschap’
gemakkelijk investeren in innova-
ties. Zware arbeid of repeterende 
arbeidshandelingen zullen steeds 
meer geautomatiseerd worden, je 
ziet dat ondernemers daar ook in 


